
Interesul pentru implementarea soluþi i lor
inovatoare ºi eficiente din punct de vedere energetic
în noile proiecte a crescut în mod cert în ultimii ani pe
piaþa construcþiilor din România. Aceasta atât datoritã
obligativitãþii obþinerii de certificate de performanþã
energeticã pentru construcþiile noi, cât ºi schimbãrii
mentalitãþii unora dintre investitori.

Alex Bãtrâneanu, directorul general al companiei de
consultanþã WSP Group, este de pãrere cã investitorii
care au resursele financiare ºi curajul sã dezvolte
proiecte noi au o cu totul altã abordare faþã de cea pe
care ar fi avut-o în anii 2007-2008. „Investitorii trebuie
sã intre pe piaþã cu o ofertã care sã se ridice la nivelul
aºteptãr i lor potenþial i lor cl ienþi , chir iaº i sau
cumpãrãtori, la preþuri competitive în condiþiile
actuale. Este o provocare pentru toatã lumea, de la
dezvoltatorul proiectului pânã la echipa de proiectare
ºi firmele de execuþie. Nu este neapãrat un lucru rãu
deoarece rezultatul este «curãþarea» sectorului
construcþiilor. Nu mai este loc pentru toatã lumea, ci
numai pentru profes ioniºt i ” , subl iniazã Alex
Bãtrâneanu.

Investitorii strãini ridicã ºtacheta în
performanþa energeticã

În cazul unui proiect imobiliar nou, beneficiarul
trebuie sã se gândeascã de la început în ce clasã
energeticã vrea sã fie încadratã clãdirea. Prin urmare,
încã din faza de proiect vor fi implementate soluþiile
care sã satisfacã acest deziderat. În cazul unei clãdiri
existente trebuie ca beneficiarul sã vadã mai întâi
unde sunt probleme ºi ce alternative are pentru a le
remedia.

Anca Cristea, director asociat în cadrul WSP Group,
ne-a precizat: .„Toþi beneficiarii îºi doresc ca imobilele
lor sã obþinã calificativul maxim în privinþa eficienþei
energetice, însã acest lucru presupune costuri
suplimentare. Prin urmare trebuie gãsit un echilibru
cost-beneficiu. Dacã investitorul nu este dispus sau nu
îºi permite sã implementeze soluþii tehnologice de
ultimã orã, imobilul poate fi în regulã acum, dar peste
zece ani sau mai puþin s-ar putea dovedi cã decizia a
fost greºitã ºi cã trebuie sã intervinã mai repede decât
îºi planificase”.

Dacã investitorii strãini cunosc tendinþele la nivel
internaþional în privinþa eficientizãrii energetice ºi ºtiu
ce sã cearã, oamenii de afaceri autohtoni sunt mai
puþin receptivi la aceastã tendinþã. „În general,
investitorii locali au nevoie
de foarte multe argumente
c a s ã f i e c o n v i n º i d e
necesitatea unor investiþii
care îmbunãtãþesc perfor-
m a n þ a e n e r g e t i c ã a
i m o b i l e l o r . A º a c ã i n-
vestitorii strãini au un rol
foarte important pe piaþã,
deoarece traseazã direcþia.
A t u n c i c â n d s e r i d i c ã
ºtacheta, toþi trebuie sã se
alinieze, iar pe termen lung
s e v o r v e d e a e f e c t e
pozitive”, este de pãrere Anca Cristea.

Proprietarii vor fi, de asemenea, motivaþi sã creascã
eficienþa energeticã a clãdirilor pentru a avea un con-
trol asupra ridicãrii costurilor de administrare. „Piaþa
se orienteazã, în primul rând, dupã considerente
economice. Niciun investitor nu îºi doreºte o clãdire
care sã coste foarte mult în exploatare. Un minim ar fi
ca totul sã plece din faza de proiect, sã se þinã cont
inclusiv de amplasarea clãdirii ºi , bineînþeles,
elementele constructive care sã diminueze consumul
e n e r g e t i c : a n v e l o p e , i z o l a þ i i , f a þ a d e c o r t i n ã
performante energetic, elemente de umbrire mobile

sau fixe, instalaþii dimensionate corespunzãtor”,
adaugã doamna Cristea.

În opinia domniei sale, problemele clãdirilor
existente sunt cauzate în primul rând de faptul cã s-a
fãcut rabat, în perioada de boom imobiliar, pentru ca

lucrarea sã fie realizatã mai
repede ºi mai ieftin. Aceasta
s e r e f l e c t ã u l t e r i o r î n
costurile de exploatare. Pot
s ã a p a r ã p r o b l e m e l a
faþade, izolaþii, iluminat,
v e n t i l a þ i e , c l i m a t i z a r e ,
încãlzire etc. „Noi suntem
chemaþi, în general, ca un
fel de serviciu de urgenþã,
atunci când creºte factura la
energie. Sunt proprietari
care aºteaptã pânã atunci
când nu se mai poate”,

subliniazã Anca Cristea.

Cumpãrãtorii vor sã controleze
consumul energetic al locuinþelor

Mãsurile alese pentru creºterea eficienþei energetice a
unei clãdiri variazã în funcþie de tipul clãdirii ºi
disponibilitatea beneficiarului de a realiza investiþia.
Viabilitatea dezvoltãrii unui proiect pe o anumitã
direcþie este confirmatã de studiul de fezabilitate. „În
majoritatea proiectelor dezvoltate din fonduri private
aceastã etapã de proiectare este însã tratatã destul de
superficial”, atrage atenþia domnul Bãtrâneanu.
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Investitorii îºi doresc clãdiri care sã coste cât mai puþin în exploatare
Clãdirile de birouri trebuie sã aibã costuri de operare reduse
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ç Dacã investitorii strãini
cunosc tendinþele la nivel
internaþional în privinþa
eficientizãrii energetice ºi
ºtiu ce sã cearã, oamenii de
afaceri autohtoni sunt mai
puþin receptivi la aceastã
tendinþã.

WSP Group este un furnizor de servicii în domeniul
construcþiilor, în principal servicii de consultanþã tehnicã,
de proiectare, auditare ºi certificare energeticã, în
conformitate cu metodologia româneascã ºi în sistemele
internaþionale BREEAM ºi LEED.

Pe segmentul de eficienþã energeticã, WSP Group a fost
implicat în certificarea centrului comercial Sun Plaza ºi a
clãdirii de birouri adiacente, din Bucureºti. Pentru acestea
a fost realizatã certificarea energeticã dupã metodologia
româneascã. În februarie echipa WSP Group lucra la
certificarea centrului comercial în sistem BREEAM. „Este un
aspect care te ajutã sã vinzi un produs ºi prin care
demonstrezi cã esti «verde»”, apreciazã Anca Cristea, direc-
tor asociat în cadrul WSP Group.



În s ector u l r ez i d enþ i a l s e p r a ct i cã i z o l a r ea
elementelor de anvelopã (faþade, terase) ºi se
foloseºte tâmplãrie termoizolantã. La acestea se
a d a u g ã s o l u þ i i l e d e c o n t o r i z a r e º i r e g l a r e a
consumurilor energetice prin folosirea de robineþi
termostatici, becuri economice etc.

Performanþa energeticã a clãdirilor rezidenþiale noi
este, în general, destul de bunã. Îmbunãtãþiri
suplimentare ar putea fi fãcute în cazul instalaþiilor.
Uzual, potenþialii cumpãrãtori de apartamente îºi
d o r e s c s ã a i b ã u n g r a d c â t m a i m a r e d e
independenþã, sã poatã controla confortul locuinþei,
plãtind atât cât consumã, completeazã doamna
Cristea.

P e n t r u c r e º t e r e a e f i c i e n þ e i e n e r g e t i c e î n
ansambluri rezidenþiale poate fi realizat un punct
termic propriu, eventual o centralã pe cogenerare.
Astfel sunt evitate pierder i le din reþeaua de
distribuþie, tipice sistemelor centralizate de încãlzire,
iar controlul este îmbunãtãþit.

Clãdirile de birouri trebuie sã aibã
costuri de operare reduse

Pentru a avea succes pe piaþã, o clãdire de birouri
trebuie sã aibã o locaþie bine aleasã (care sã asigure,
printre altele, vizibilitate ºi acces la transportul în
comun), un concept bazat pe inovaþie, flexibilitate, dar
ºi transparenþã cu privire la costurile de exploatare ºi,
nu în ultimul rând, costuri de chirie ºi exploatare cât
mai reduse.

Soluþiile de eficientizare energeticã alese depind în
foarte mare mãsurã de înþelegerea importanþei
obþinerii unui consum energetic redus de cãtre
investitor, deoarece soluþiile acestea sunt mai
costisitoare din punct de vedere al investiþiei iniþiale,
iar opþiunile sunt mult mai variate.

„Reabilitarea energeticã a clãdirilor de birouri este
mai dificilã deoarece implementarea soluþiilor este
limitatã de mulþi factori: constructivi, spaþiali,
economici. Cu toate acestea, numeroºi proprietari au
înþeles cã investiþia în reabilitarea energeticã a
clãdirilor pe care le deþin nu reprezintã o pierdere, ci
un câºtig pe termen lung ºi, în limita posibilitãþilor de
finanþare, au realizat demersuri în acest sens”,
relateazã directorul general WSP Group.

Pe de altã parte, este mult mai uºor de obþinut o
p e r f o r m a n þ ã e n e r g e t i c ã b u n ã d a c ã s o l u þ i i l e
potrivite sunt implementate încã de la început, din
faza de proiect, decât sã se încerce îmbunãtãþirea
performanþei energetice a clãdir i i pe durata
utilizãrii.

Dintre soluþii le cel mai des implementate la
proiectele noi de birouri se remarcã prevederea unor
faþade care asigurã un consum energetic cât mai redus
pentru rãcirea sau încãlzirea clãdirilor, maximizând în
acelaºi timp utilizarea luminii naturale în defavoarea
c e l e i a r t i f i c i a l e . D e a s e m e n e a , a d e s e a s u n t
implementate sisteme de ventilare naturalã ºi se
apeleazã la surse de energie neconvenþionale pentru
producerea agenþilor termici folosiþi pentru rãcirea ºi
încãlzirea diverselor spaþii.

„Într-unul din cazuri beneficiarul a preferat sã dea
jos totul pânã la structura clãdirii, pentru a reconstrui
imobi lul cu mater iale ef ic iente energetic” , a
exemplificat doamna Cristea.

Centrele comerciale îºi pot diminua
consumul energetic

Pe piaþa de retail se manifestã tendinþa de a anexa
centrelor comerciale clãdiri de birouri, aºa cum s-a
procedat în Bucureºti, în cazul AFI Cotroceni, de pe
Bulevardul Timiºoara ºi Sun Plaza, de pe Calea
Vãcãreºti, precizeazã Alex Bãtrâneanu

Centrele comerciale sunt mari consumatori de
energie datoritã dimensiunii ºi mai ales diversitãþii de
utilizatori: magazine, restaurante, patinoare etc. (cu
impact asupra echilibrãrii instalaþiilor atunci când
fiecare utilizator cere altceva). În acest caz pot fi
instalate programe BMS (n.r. sisteme de management
pentru clãdirii), care coordoneazã nu doar instalaþiile,
ci º i elementele mobile de vitraj , care pot f i
programate, de exemplu , sã se deschidã pe timpul
nopþii pentru rãcire.

Volumul pieþei pe acest segment este însã limitat,
deoarece în majoritatea lor centrele comerciale din
România au fost construite relativ recent ºiau suportat
îmbunãtãþiri de-a lungul timpului.

De asemenea, proprietarii de centre logistice pot fi
interesaþi de eficienþa energeticã, dar într-o mãsurã
mai micã de reabilitarea termicã a clãdirilor, deoarece,
datoritã numãrului foarte redus de ocupanþi ,
parametrii interiori nu sunt atât de stricþi.

Instituþiile de stat nu reprezintã o potenþialã piaþã
pentru creºterea eficienþei energetice a clãdirilor. „Pe
acest domeniu statul nu este un potenþial client. Statul
comandã un studiu de fezabilitate în urma cãruia
rezultã un buget, care în general este foarte mic”,
apreciazã doamna Cristea.

Rezultatele certificãrii pot fi diferite în
funcþie de sistemul de evaluare

Certificarea energeticã a unei clãdiri se poate realiza
fie prin sistemul românesc, prin metodologia de calcul
Mc 001/2006 sau prin sistemele internaþionale

BREEAM ºi LEED. Acestea abordeazã, însã, aspecte
diferite. Metodologia româneascã ia în calcul
consumul energetic pentru climatizare, ventilaþie,
încãlzirea apei calde menajere ºi pierderile prin faþade.
BREEAM ia în calcul, de exemplu, inclusiv impactul
asupra mediului prin sursele de energie regenerabilã
utilizate. Din acest motiv apar ºi discrepanþe în situaþia
în care o clãdire este evaluatã atât prin metodologia
localã cât ºi cea internaþionalã, explicã doamna
Cristea.

În sistemul românesc, certificarea energeticã este o
etapã din auditul de performanþã energeticã. Pentru
clãdirile care nu se înscriu în clasa energeticã „A” mai
urmeazã o etapã, care reprezintã o analizã fãcutã de
auditor a elementelor ºi soluþiilor tehnice care ar putea
duce la îmbunãtãþiri. În prezent existã obligativitatea
existenþei certificatului energetic pentru toate clãdirile
noi, iar pentru clãdirile vechi, în momentul în care
proprietarii vor sã le vândã sau închirieze.

Pe de altã parte, unele dintre clãdirile existente nu
pot fi aduse în clasa energeticã „A”, indiferent de
soluþiile implementate, deoarece fondul existent pur
ºi simplu nu permite acest lucru. Specialiºtii sunt
limitaþi sã lucreze pornind de la ceea ce au, explicã
doamna Cristea.

România va trebui sã se alinieze
normelor europene

Directorul general WSP Group priveºte viitorul
construcþiilor eficiente energetic din România cu
destul de mult optimism. „În primul rând, nu prea
avem de ales: ca membru al Uniunii Europene,
România este obligatã sã se alinieze normelor de
proiectare ºi exploatare a construcþiilor ºi sã reducã
impactul asupra mediului pe care construcþiile
existente ºi cele noi îl au. În al doilea rând, România a
atras un numãr considerabil de jucãtori respectabili
din domeniul construcþiilor, de exemplu din Marea
Britanie, Austria ºi chiar Statele Unite. Activitatea
acestora pe piaþa localã înseamnã deschiderea de noi
orizonturi, schimbarea mentalitãþilor, asimilarea de
cunoºtinþe ºi stimularea competitivitãþii. Mai rãmâne
ca ºi cadrul legislativ ºi normativele sã treacã printr-un
proces de întinerire, lucru care a început deja dar, din
pãcate, într-un ritm mult prea lent”.
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ç Pentru creºterea eficienþei energetice în ansambluri
rezidenþiale poate fi realizat un punct termic propriu, eventual
o centralã pe cogenerare. Astfel sunt evitate pierderile din
reþeaua de distribuþie, tipice sistemelor centralizate de
încãlzire, iar controlul este îmbunãtãþit.

Anca Cristea, director asociat în cadrul WSP Group
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